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از جامعه چه خبر؟

افزایش بی رویه داروخانه ها 
رئیس انجمن داروســازان ایــران از  افزایش بی رویه 
تعداد داروخانه ها خبر داد. شهرام کلانتری خاندانی 
دربــاره تاثیر اجرای طــرح دارویاری بــر روند کاری 
و اقتصــادی داروخانه ها به ایســنا گفــت: »پس از 
اتفاقی که در مورد آیین نامه قبلی داروخانه ها بر اثر 
احکام و مداخلات نهادهای غیرتخصصی رخ داد، 
با افزایش بی رویه تعداد داروخانه ها مواجه شــدیم و 
اقتصــاد داروخانه ها از چندجهت مــورد لطمه قرار 
گرفت.« او به شــرایط قبل از اجرای طرح دارویاری 
اشاره کرد: »با وجود جهش بی سابقه ارز، همچنان 
بــرای صنعــت دارو، ارز دولتی پرداخت می شــد و 
قیمت دارو نیز بر مبنای همان ارز محاسبه می شد. 
به همین دلیل قیمت دارو نســبت به ســایر کالاها، 
غیرواقعــی و بســیار پایین نگه داشــته شــده بود. 
همچنیــن صندوق داروخانه ها ضعیف شــده بود و 
عملًا درآمد داروخانه ها با تورم واقعی امکان همراهی 
نداشــت و همین ســبب شــده بود تــا داروخانه ها 
امکان ادامه فعالیت نداشــته باشــند و در شــرایط 
ورشکستگی قرار گیرند.« براساس اعلام او و آخرین 
آمار موجود، درحال حاضر ۱۵ هزار و ۷۰۰ داروخانه 
در ســطح کشور فعال است که حدود هزار داروخانه 
متعلق به دولت یا نهادهای عمومی است و مابقی، 

داروخانه های بخش خصوصی است.

شناسنامه دار شدن غرفه داران تره بار 
مدیــرکل امنیتی و انتظامی اســتانداری تهران از 
شناسنامه دار شــدن غرفه داران در میدان مرکزی 
میــوه و تره بار خبر داد. کمال ســادات، در بازدید 
از میدان مرکزی میــوه و تره بار گفت: »این اقدام 
گامی به ســوی امنیت بیشــتر در میــدان مرکزی 
میــوه و تره بار اســت، همچنین هویت بخشــی به 
میدان مرکــزی تره بار، نیازمنــد کارهای فرهنگی 
اســت.« در ادامــه فصاحت، مدیرعامل ســازمان 
میادین میــوه و تره بار شــهرداری تهــران، درباره 
هوشمندسازی میدان مرکزی میوه و تره بار گفت: 
»در راســتای تامیــن امنیــت و نظارت بــر میدان 
مرکزی میوه و تره بار، این میــدان به دوربین های 
نظارتــی، همچنیــن پایــش مجهز خواهد شــد و 
در آینــده نزدیــک میدان مرکــزی، دومین میدان 

هوشمند سازمان خواهد بود.«

نیاز به 500 ایستگاه سنجش کیفیت هوا
رئیــس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم ســازمان حفاظت 
محیط زیست گفت: »حداقل ۵۰۰ ایستگاه سنجش 
کیفیت هوا برای ایران لازم است.« داریوش گل علیزاده 
به ایسنا گفت: »سازمان حفاظت محیط زیست حدود 
۲۶۰ ایســتگاه کیفیت هوا در کل کشــور دارد، علاوه 
براین، برخی از ایســتگاه ها قدیمی و فرسوده هستند 
و هزینــه نگهداری از آن ها بالاســت. همچنین برخی 
ایســتگاه ها کمبود آنالایزرهــای گاز دارند که باید این 
آنالایزرهــا را توســعه دهیــم.« او ادامــه داد: »اگر قرار 
است سیاست گذاری و تصمیم سازی مناسبی داشته 
باشیم، به داده های کافی و مستمر نیاز داریم تا بتوانیم 
برنامه ریزی و پایش درســت و باکیفیتی داشته باشیم. 
درصورتی که ایستگاه ها پوشش کاملی داشته باشند، 
می توانیــم اقدامــات ســازمان ها برای اجــرای قانون  
هوای پاک را به طور کامل رصد کنیم تا مشــخص شود 
چقدر در زمینه بهبود کیفیت هوا و کاهش آلودگی هوا، 

اثربخش بوده است؟«

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

در پی انتشــار گزارشــی با عنوان »جامعه رها شــده« در تاریخ ۱4 دی ماه، 
معاونــت فرهنگــی و اجتماعی نیــروی انتظامی توضیحی برای دفتــر روزنامه 
فرســتاد. در ایــن جوابیه با امضای ســعید منتظرالمهدی، معــاون فرهنگی و 
اجتماعی فرماندهی انتظامی  آمده اســت: »گزارش »جامعه رهاشده« از چند 

منظر مختلف فاقد وجاهت تحلیلی-علمی و حتی خبری است: 
۱-صِرفِ اســتناد به آمارهای ارائه شــده در گزارش خود گواه این است که 
وقوع ســرقت در هفت ماهه ۱4۰۲ نســبت بــه ۱4۰۰ به میــزان ۲۷/۷ درصد 
کاهش و نسبت به سال ۱4۰۱ نیز 9/۷ درصد کاهش را نشان می دهد که به طور 
مستقیم حاصل عملکرد فنی، اطلاعاتی و پیشگیرانه مبتنی بر آموزشِ همگانی 
پلیــس بوده و ناگفته پیداســت که این عملکرد نســبتِ معکوســی با وضعیت 
اقتصادی دارد؛ چراکه در تحلیل های جامعه شــناختی شاخص های اقتصادی 
نســبت مســتقیمی با افزایش یا کاهش ســرقت دارد. توجه به همین نکته در 

گزارش اشاره شده موید عملکرد مطلوب فراجا در مقابله با سرقت است. 

توضیح »فراجا« درباره گزارش جامعه رها شده 
۲-در بخشــی از ایــن گزارش به بالا رفتن میزان دستگیرشــدگان ســرقت 
نسبت به توزیع کنندگان موادمخدر اشاره و این موضوع به عنوان ضعف در اقدام 
و عمل پلیس تلقی شــده اســت. نکته جالب اینجاســت که اساساً دستگیری 
سارقین به دلیل هوشِ زیســتی و هوشِ هیجانی این افراد به مراتب سخت تر از 
توزیع کنندگان موادمخدر بوده و نویسنده محترم گزارش به دلیل فقدان شناختِ 
صحیح از امور پلیســی چنین خطایِ فنی ای را در تحلیل مرتکب شــده است. 
از ابتــدای حضور فرماندهی جدید فراجا در بهمن ماه ســال گذشــته، یکی از 
محوری ترین و درعین حال سخت ترین ماموریت های پلیس مقابله موثر با سارقان 
در تمام ســطوحِ متنوعِ آن اســت و دلیل اجرای طرح پابنــدِ الکترونیکی برای 

سارقان از نیمه دوم  دی ماه ۱4۰۲ برهمین اساس است.
3-در بخشی از این گزارش با یکی از تحلیلگران درخصوص کاهش سرمایه 
اجتماعی پلیس مصاحبه شده که این اظهارات به شدت غیرعلمی و غیرمستند 
است؛ مگر آن که فرد مصاحبه شونده دارای اِدراک شهودی باشد. سنجش میزان 

سرمایه اجتماعی و اعتماد به یک سازمان، نهاد یا حتی فرد، دارای شاخص های 
متعددی است که بر مبنای نبض سنجیِ اجتماعی و افکارسنجی قابل شناخت و 
فهم اِدراکی است. حداقل طی دو دهه اخیر پلیس همواره خود را در معرض آراء 
افکارعمومی قرار داده و توســط سازمان های مختلف سنجش سرمایه و اعتماد 
اجتماعی صورت گرفته و بارها و بارها طی سالهای گذشته در میان سایر نهادها 
رتبه بالایی داشته است. بنابراین لازمه میزان سنجشِ کاهش یا افزایش سرمایه 

اجتماعی، نسبت مستقیمی با افکارسنجی علمی دارد.  
4-پلیس در یک سال گذشــته وارد مهم ترین چالش های اجتماعی 
کلان شــهرها شــده که نمونــه جدیــد آن مقابلــه یِ موثر بــا پدیده یِ 
پلاک قرمزها، پارکِ هرندی و محله های اطراف آن در شهر تهران است. 
آیا گزارشــگر محترم یکبار به فِراســت افتاده تا ایــن اقدامات که دارای 
سطح التهاب بالایی در جامعه است را از نزدیک رصد و از این ماموریت 
ســنگین پلیس، گزارش تهیه کند؟ آیا این یک مداخله گری اجتماعی 

همچنان کمبودها �
قایــق صنعــت دارو ـ چه بــرای تولیدکننــده، چه برای 
مصرف کننــده ـ سال هاســت از ســاحل آرامــش بــه دور 
اســت. دخل وخرج هیچ کدام شــان هم با هم نمی خواند. 
تولیدکنندگان رنج قیمت گذاری  های دستوری را می برند، 
تــورم و تحریم ها، هزینه تولیدات شــان را بــالا برده و دیگر 
تولیــد برای شــان صرفی نــدارد. از آن طرف، بیمــاران هم 
غــم کمبود داروهایــی را می خورند که بایــد با قیمت های 
چندبرابر از بازار ســیاه بخرند. در تمام این ســال ها پاشنه 
آشیل مشکلات، حمایت های دولتی عنوان می شد، این که 
ارز 4۲۰۰تومانــی بلای جــان صنعت دارو شــده و مانع از 
قیمت گــذاری واقعی، اما راهکاری بــرای حذف ارزدولتی 
و گران نشدن دارو، وجود نداشــت. سندیکای داروسازان، 
تیرخــلاص را در اردیبهشــت ماه ۱4۰۱ زد و اعلام کرد که 
خطــوط تولیــد این حوزه در حال تعطیل شــدن اســت. تا 
بالاخره در تیرماه ۱4۰۱ سازمان غذاودارو طرح دارویار را با 
هدف اصلاح سیاست های ارزی و حذف ارز دولتی رونمایی 
کرد. هدف این بود که تعرفه دارو پس از سال ها، هم قیمت 
واقعی بگیرد، هم بیماران مجبور به پرداخت اضافه از جیب 
خودشان نشــوند. تدبیر گران نشدن دارو برای بیماران هم 
انتقال مابه التفاوت ارز دولتــی و نیمایی )۲8۵۰۰ تومان( 
به انتهای زنجیره تامین، یعنی ســازمان های بیمه گر بود تا 
تمام افزایش قیمت ها را پوشــش دهند؛ طرحی که به گواه 
کارشناســان این حوزه به نوعی نفس مصنوعی صنعت در 
حال احتضار دارو بود. همین حالا هم ســازمان غذاودارو 
اعلام می کند که بیــش از 9۰درصد شــرکت های دارویی 
از قیمت هایــی که برای آنهــا بعد از اجرای طــرح دارویار 
و اصــلاح سیاســت های ارزی اعلام شــده، رضایت مندی 

دارند. 
البتــه دارویار در همان اول راه بــا چالش کمبودهایی 

مواجه شــد که چندمــاه پیش تولیدکنندگان هشــدارش 
را داده بودنــد. پاییز ۱4۰۱ کمبود داروهای ســاده تولید 
داخــل ازجمله آنتی بیوتیک احســاس شــد تا ســازمان 
غــذاودارو را مجبور بــه واردات فوریتی کنــد؛ وارداتی که 
مــورد انتقاد بســیاری هم قــرار گرفت، اما همــان زمان 
و همیــن حالا هــم متولیان حوزه ســلامت ایــن واردات 
را نتیجــه تامین نشــدن به موقع نقدینگــی و ارز موردنیاز 
صاحبــان صنایع داروســازی اعلام کردنــد. عجیب آنکه 
اتفاق اردیبهشــت ماه ۱4۰۱ یک ســال بعد هم تکرار شد 
و داروســازان بهار امســال هم از تامین نشــدن نقدینگی 
مــورد نیازشــان خبــر دادند. البته که از زمســتان ســال 
گذشــته تاکنون، کمبودهای دارویی به شــدت گذشــته 
وجود نداشته، اما حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون 
بهداشــت و درمان در ســؤال از وزیر بهداشــت از کمبود 
داروهــای حیاتــی خبــر داد و گفت: »کمبودها امســال 
کاهش پیــدا کرده امــا داروهای حیاتی بیمــاران قلبی، 
پیوند کلیه و گولوکوم در دسترس نیست.« رئیس مجلس 
هم در همین جلســه به این موضوع اشــاره کرد و گفت: 
»درحال حاضــر بــرای حــدود ۱۵۰قلــم دارو در کشــور 
محدودیت هایــی داریــم و درباره ۶۵قلــم دارو نیز کمبود 
جــدی وجــود دارد. بدون تعــارف می گویم کــه هرموقع 
در هر مراســم عمومی شــهروندان را دیدیــم، می گویند 
شــرایط تا دو یا ســه ماه قبل اینگونه نبوده، اما الان اصلًا 
دارویی که مورد اســتفاده آنهاســت پیدا نمی شود؛ اینها 
واقعیت موجود اســت و مشــکل مردم در کف جامعه حل 
نشده است.«  مواردی که به تاکید نمایندگان مجلس باید 
منجر به این شــود که دولت در برنامه هفتم، صنعت دارو 
را بیشــتر موردتوجه قرار دارد. عبدالحسین روح الامینی، 
عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس دراین باره به 
این نکته اشاره کرد که: »فرازوفرود در حوزه دارو و زنجیره 

گره کور دارو
 بررسی  چالش های دارویی 

پس از ضرب الاجل 2ماهه مجلس

خبرنگار جامعه 
مریم جعفری

بازار دارویی کشــور، کمبودهای بحرانی سال گذشته را ندارد، اما برخی مشکلات به تدریج در 
حال شدت گرفتن است. صاحبان صنایع دارویی از کاهش مواداولیه به دلیل مشکلات نقدینگی 
خبر می دهند، مطالبات معوقه و پرداخت نشــده داروخانه ها هم آنها را در آســتانه ورشکســتگی 
قرار داده و اگر به ســرعت برطرف نشوند، می توانند طی چندماه آینده بحران دوباره ای را در بازار 
دارویی کشــور رقم بزنند. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس، دوشــنبه گذشته مهلت ۲ماهه ای 
به وزارت بهداشــت داد تا مشــکل دارو و درمان حل شــود. همان روز مجلسی ها گزارش جدیدی 
ارائه کردند که نشــان می داد، سیاســت گذاری ها و اقدامات عملیاتی دستگاه های مسئول برای 
ســاماندهی مشــکلات زنجیره تأمین و توزیع دارو و تجهیزات پزشکی در کشور موفقیت چندانی 
نداشــته اســت. اما متولیان حوزه سلامت می گویند، تمام هشــدارهایی که در حال مطرح شدن 
است را از اوایل امسال پیگیری و از نهادهای مختلف درخواست کرده اند تا چرخه مالی پرداخت 

مطالبات و بدهی های حوزه دارو به درستی اصلاح شود.
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